
گروه خبر: بیش از ۱۰ روز از اجرای »طرح نور« در کشور می گذرد. روز 
گذشــته بعد از اظهارات دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر مبنی 
بر اینکه »این طرح، کار امنیتی اســت و باید از هرگونه برخورد قهری با 
دستگیرشدگان خودداری شود«، فرمانده انتظامی کل کشور بار دیگر بر 
ضــرورت اجرای طرح مذکور تاکید کرد و وعده داد که اجرای این طرح 
در آینده نه چندان  دور هوشمندسازی خواهد شد. اگر بگوییم تاکنون 
طرح های عفاف و حجاب شــکل و شمایل امنیتی به خود نگرفته بود، 
شــاید اشتباه نباشد اما عنوان امنیتی برای آن در کنار هوشمندسازی 
اجــرای آن، مي تواند نگرانی زیــادی را ایجاد کنــد. در کنار این تاکید 
چندباره، صدور اطلاعیه شــماره چهار فراجا درباره دلایل جدیت طرح 
نور موضوع مهمی بود زیرا در بخشی از این اطلاعیه آمده است: »طی 
روز های آینده چند پرونده مهم از باندهای تبهکارِ ســازمان یافته که در 

سطح بین المللی و داخل کشور اقدامات مجرمانه در زمینه فساد و 
فحشا، تجارت جنسی، پورنوگرافی و... داشته اند، منتشر خواهد 
شــد.« بر این اســاس باید منتظر ماند و دید که دلایل آغاز این 
طرح، آن هم در این برهه از شرایط کشور از سوی تصمیم گیران و 
تصمیم سازان چه بوده است؟ و با توجه به جدیت در اجرای طرح 

مذکور، چــه چالش های جدی ای در این حــوزه در بُعد 
اجتماعی را شاهد خواهیم بود.

از زمان اجرای طرح نور یعنی ۲۵ فروردین ماه 
تاکنــون، چهار اطلاعیــه از ســوی فرماندهی 
انتظامــی کشــور، منتشــر شــده اســت. در 
اطلاعیه هــای گذشــته، فراجا ضمن تشــکر 
از همراهــی بانوان به نوعی نســبت به بهبود 
نوع پوشش در ســطح معابر بعد از عملیاتی 

یـک تیـتر
HEADLINE ONE

»فرزنــد کمتر، زندگی بهتــر« در ابتدا یک شــعار بود و امری 
تبلیغاتی. درست است که سیاست رسمی تغییر کرد و شهرداری 

دورۀ آقای زاکانی دقت می کند هر خانواده در طرح های شــهری 
بیش از دو فرزند داشــته باشند اما مزایای این امر تبلیغاتی به مرور 
به امر عینی تبدیل شده و مردم مشکلات اقتصادی چندفرزندی را 
چشیده اند. کدام مستأجری است که درنیافته باشد هر قدر تعداد 
فرزند بیشتری داشته باشد بخت کمتری برای یافتن خانۀ مورد نظر 

دارد؟
بــا این نگاه صرف تبلیغ کافی نیســت. باید بــه امر عینی بدل 
شــود. جدای این به اقتضای زندگی مدرن تبدیل شده تا جایی که 
رئیس جمهوری فعلی که به طیف اصول گــرا تعلق دارد هم تنها دو 

فرزند دارد.

جــدای امر تبلیغاتی مســائل اقتصادی مــردم را در همۀ 3 
امور من جمله فرزندآوری میانه رو کرده اســت. منحصر به 
فرزندآوری هم نیست. شــخص به خاطر مشکلات اقتصادی در 
امور دیگر هم میانه رو می شود. در اظهارنظر سیاسی، در ریسک 
تغییر شــغل، در ســفر و امور دیگر. فرزند آوری نیز از این قاعده 
مستثنا نیست. اگر برای پوشش زنان به سیاست القای ترس روی 
می آورید و رئیس پلیس با افتخار اعلام می کند طرح نور )گشت 
ارشــاد جدید( ادامــه خواهد یافت این ترس اگر موفق شــود به 
عرصه های دیگر هم تســری می یابد و یکی از زمینه های بروز آن 

ترس از فرزندآوری است.

از دیرباز تا امروز یکی از انگیزه های فرزندآوری جانشینی پدر و 4 
مادر بوده است. انسان موجودی فانی است و به تعبیر هایدگر 
هستی او معطوف به مرگ و می خواهد ردی و نشانی برجای بگذارد و 
فرزند یکی از بارزترین آنهاست. در نگاه جدید اما دو و حتی یک فرزند 
هم برای این جانشینی کفایت می کند. ضمن این نگرانی مرگ و میر 
فرزندان هم با گسترش بهداشت تقریباً از بین رفته و دیگر لازم نیست 

شخص پنج فرزند بیاورد تا دو تن از آنان زنده بمانند.
از منظــری دیگــر هــم پدری کــه بــرای دریافــت ارث و میراث 
خانوادگی با 6 برادر و ســه خواهر ۱۰ سال اختلاف داشته، ترجیح 
می دهــد اندوخته او بی دردســر به یگانه فرزندش انتقــال یابد و آن 
بچه به خاطر اینکه صاحب یک آلونک 6۰ متری شــود، 3۰ ســال 
کارمندی یا شــاگردی نکند. با افزایش نرخ مالیات بر اثر واحدهای 
تجاری خانواده های تک فرزند یا با فرزندان کمتر با رضایت و سهولت 
بیشتر به فرزند یا فرزندان منتقل می کنند تا پدری که فی المثل ۵ یا 

7 فرزند دختر و پسر دارد.

در گذشته به فرزند پسر به عنوان نیروی کار نگریسته می شد. 5 
بابت دخترهم در برخی مناطق مبالغی می گرفتند. پدر، پسر 
را بــه مزرعه می بُرد و پول کارگر نمی داد و برای دختر هم شــیربها 
می گرفت. به عبــارت دیگر هزینه -فایده می کردند و می صرفید! 
اکنون اما این صرفه در کار نیست. پسر 3۰ ساله از پدر پول توجیبی 
 می گیــرد و دختر هم اگر بخواهــد ازدواج کند بــه امکانات اولیه 

نیاز دارد.

اصطــلاح »فرزنــد ناخواســته« را در گذشــته زیــاد 6 
می شــنیدیم. خانواده واقعاً دنبال فرزند بیشــتر نبود و 
پیش می آمد. ولی اکنــون امکان جلوگیری از فرزنــدآوری فراهم 
اســت. اگرچه تلاش هایی صــورت گرفته تا وســایل جلوگیری از 
بارداری محدود شــود اما همچنان در دسترس است و محدودیت 
کامل آن مشــکلاتی چون رواج بیماری هــای مقاربتی را به دنبال 
خواهد داشت و وزارت بهداشت هر قدر هم نگاه ارتدوکسی داشته 

باشد، نمی تواند این سیاست را پیشه کند.

اگر سیاست رسمی افزایش موالید به هر قیمت باشد ناگزیرند 7 
چندهمسری را هم بپذیرند و رواج دهند و زنان جامعه ما چنین 
اجازه ای نمی دهند. زنی که در 3۰ سالگی ازدواج می کند و اکنون به 
3۵ سالگی هم رسیده مگر چند فرزند می تواند بیاورد؟ خیل فرزندان 
ناصرالدین شاه و فتحعلیشاه هم از یک زن نبود! اگر در زندگی بزرگان 
دینی هم می خوانیم بعضاً تا ۲8 فرزند داشته اند به خاطر آن بوده که 
تنها یک همسر نداشــته اند. با این نگاه از تک همسری و ازدواج در 

سن بالا 6 بچه درنمی آید و شترسواری دولا دولا نمی شود.

موضــوع طلاق یا احتمــال آن هم در تصمیم بــه فرزند کمتر 8 
بســیار تاثیرگذار بوده است. در گذشــته زنان کمتر به طلاق 
می اندیشــیدند یــا امکان آن را نداشــتند. این قاعده مــردان را نیز 
دربرمی گیرد. تلخ است اما واقعیت دارد که برخی فرزند نمی آورند تا 
اگر خواستند جدا شــوند مانعی بر سر راه نباشد. اتفاقاً چون گفته 
می شود بچه بیاورید تا زندگی تان محکم تر شود نمی آورند تا خیلی 

هم محکم نشود!

دنیای مدرن از قداست نهاد خانواده کاسته است. خوشبختانه 9 
در جامعۀ ما خانواده هنوز از ارکان جامعه است اما با این حال 

کوچک شده و در خانوادۀ کوچک فرزند زیاد، جایی ندارد.

این تعبیر از آقای مصطفی ملکیان را می توان یادآور شد که 10 
زمانی آدمیان با »داشته«هایشــان شناخته می شدند. بعد 
نوبت به »بوده« هایشان رسید و در روزگار فضای مجازی »نموده« ها 
اهمیت یافته است. اینکه چگونه در نظر دیگران می آید و »نمود« بر 
»بود« می چربد. تعداد فرزند بیشتر حتی در زمرۀ داشته ها هم نیست 
چه رسد به بوده ها و نموده ها! کســی که ۵ فرزند دارد داراتر به نظر 

می رسد یا شخصی که باغ و ملک و ویلا و اتومبیل دارد؟!

تبلیغ جمعیت بیشــتر در دهۀ 6۰ و تبلیغ جمعیت کمتر 11 
در دهۀ 7۰ و دوباره تبلیغ جمعیت بیشــتر در دهۀ 9۰ این 
ذهنیــت را برای مردم ایجــاد کرده که دغدغۀ اصلی تأمین ســرباز 
اســت. از این رو با کاهش سرمایۀ اجتماعی و تشدید شکاف اتفاقاً 

خانواده هایی نمی خواهند تأمین کنندۀ سرباز باشند.
البته فقط برای تأمین ســرباز نیســت. به لحاظ ایدئولوژیک نیز 
چنین است. در سال 6۵ روزنامۀ کیهان مصاحبۀ مفصلی با مهندس 
موســوی نخست وزیر وقت انجام داد و دربارۀ رشد جمعیت پرسید و 
او پاســخ داد: »هر کودکی که بــه دنیا می آید یک الله اکبر گو اضافه 
می شــود«. اعلام کنید به دنبال ســرباز برای ۱8 سال بعد نیستید 
و قرار نیســت نوزاد دختر امروز به دنیا آمده ۱8 ســال بعد از دســت 

خبر

گــروه خبــر: »ســیدعاصم منیــر« فرمانــده ارتش پاکســتان در 
حاشیه ســفر رسمی رئیس جمهوری اســلامی ایران به این کشور 
به دیدار دکتر ســیدابراهیم رئیســی رفت. بحــث طرفین در درجه 
اول بــر موضوعات مورد علاقــه متقابل، به ویــژه صلح منطقه ای، 
ثبــات و امنیت مرزی متمرکز بود. هر دو طــرف بر ضرورت تقویت 
همکاری هــای دوجانبه و در عین حال تلاش مشــترک برای ثبات 

منطقه ای و شکوفایی اقتصادی توافق کردند.
سیدابراهیم رئیســی نیز تاکید کرد: ایران و پاکستان با تقویت 
همکاری های فیمابین قوای مسلح می توانند صلح و ثبات را برای 
دو ملت و منطقه به ارمغان آورند. فرمانده ارتش پاکســتان مرزهای 
ایران و پاکســتان را »مرز صلح و دوســتی« توصیف کــرد و بر لزوم 
بهبود هماهنگی در طول مرزهای مشــترک بــرای جلوگیری از به 
خطر انداختن روابط دیرینه و برادرانه دو کشــور همســایه توســط 

تروریست ها تاکید کرد.
رئیس جمهور کشورمان در ادامه برنامه های دومین روز سفر خود 
به پاکســتان بعدازظهر دیروز سه شنبه به وقت محلی از شهر لاهور 
مرکز ایالت پنجاب، به شهر کراچی مرکز ایالت سند و بزرگترین شهر 
و پایتخت اقتصادی پاکستان سفر کرد. »سیدمراد علیشاه« سروزیر 
ایالت ســند و »محمدکامران خان تسوری« اســتاندار با حضور در 
فرودگاه کراچی ضمن استقبال از رئیس جمهور ایران با سیدابراهیم 

رئیسی دیدار و گفت وگو کردند.
رئیســی در ایــن دیــدار بــا بیــان اینکه توســعه همــکاری با 
کشــورهای همســایه و مســلمان به ویــژه کشــور دوســت و برادر 
پاکســتان جزو اولویت هــای سیاســت جمهوری اســلامی ایران 
اســت، به گفت وگوهای خود با مقامات پاکستان در حوزه مختلف 
اقتصادی، تجاری و انرژی اشــاره کــرد و افزود: امیدواریم توافقات 
حاصل شــده در این ســفر با پیگیــری مقامات دو طــرف هر چه 
ســریع تر اجرایی و عملیاتی شــود. »سید مراد علیشــاه« سروزیر 

ایالت ســند و »محمدکامران خان تســوری« 
اســتاندار نیز در این دیــدار ضمن ابراز 
خوشــحالی از انتخاب کراچی به عنوان 
یکــی از مقاصد ســفر رئیس جمهور به 

پاکســتان، روابط دو کشــور را فراتر از 
روابط دیپلماتیک متعارف و متکی 

بــر علائق قلبــی و اشــتراکات 
عمیــق  تاریخــی  و  فرهنگــی 
توصیف و تصریح کردند، همه 
تلاش خود را برای تســهیل و 
تسریع در گسترش مبادلات 

تجــاری و همکاری های اقتصادی با ایران بــه کار خواهند گرفت. 
سیدابراهیم رئیســی همچنین با حضور در دانشگاه »جی سی یو« 
لاهــور، در دیدار نخبگان علمی و فرهنگــی ایالت پنجاب، ضمن 
ابراز خرســندی از حضور در شهر تاریخی، فرهنگی و زیبای لاهور، 
روابط دو کشور را فراتر از همسایگی، روابط دینی، فرهنگی، تمدنی 
و قلبی دانســت که باعث پیوندی ناگسســتنی بین دو ملت شده 
است. رئیس جمهور با اشاره به دعوت رهبر معظم انقلاب اسلامی 
از دانشــجویان، محققان و اساتید برای تولید علم، از انحصارگرایی 
علمــی در مغرب زمیــن گفــت و افزود: بــاور داریم فکر و اندیشــه 
ملت های مشــرق زمین به ویژه مــردم عزیز پاکســتان و ملت بزرگ 
ایران، ایــن توانایی را دارند که در حــوزه نوآوری های فنی و علمی 
برای دنیا حرف های نو داشته باشند. رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
آمریکایی ها و غربی ها همواره ادعای آزاداندیشی دارند،  گفت: اما 
آنچه در عمل می بینیم این است که تعداد زیادی دانشجو را فقط به 
خاطر حمایت از مردم مظلوم غزه از دانشگاه اخراج می کنند، این 
مسئله با کدام منطق سازگاری دارد و آیا نام آن آزادی اندیشه است!
رئیســی ادعای دفاع از حقوق بشــر غربی ها را نیز مانند ادعای 
حمایت از آزادی اندیشه آنها فاقد حقیقت دانست و افزود: حمایت 
آمریکا و غرب از کشته و مجروح شدن بیش از ۱۰۰ هزار فلسطینی 
در ســرزمین غصب شــده غزه، بیانگر این واقعیت اســت که امروز 
بزرگترین ناقضان حقوق انســان، آمریکایی ها و غربی ها هستند و 

ادعای دفاع از حقوق بشر آنها نیز پوچ است.
رئیــس جمهور بــا بیان اینکــه ملت بزرگ ایــران این بــار رژیم 
صهیونیســتی را برای جنایــت و اقدام او در حمله به کنســولگری 
جمهوری اســلامی ایران کــه برخلاف همه قوانیــن بین المللی و 
کنوانسیون ها و منشور ملل متحد بود، تنبیه کرد، گفت: اگر رژیم 
صهیونیســتی بار دیگر دســت از پا خطا کــرده و تعرضی به خاک 
مقدس ایران کند، وضعیت متفاوت خواهد بود و معلوم نیست دیگر 

چیزی از این رژیم باقی بماند.
رئیسی با بیان اینکه در این سفر تفاهمات 
خوبی به دســت آمده اســت، خاطرنشــان 
کرد: اراده سران دو کشــور توسعه روابط در 
همه زمینه هاســت و قطعــا نتیجه اجرای 
ایــن تفاهمــات باعث ارتقای ســطح 
همکاری هــا خواهــد شــد؛ برخی 
کشــورها تــلاش زیادی کردنــد تا به 
روابط دوستانه ایران و پاکستان خدشه 
وارد کنند، اما پیونــد قلبی دو ملت 

هرگز از هم گسسته نخواهد شد.

تقویتهمکاریقوایمسلحایرانوپاکستانبرایمنطقهثباتمیآورد
رئیس جمهور در دیدار فرمانده ارتش پاکستان؛

خبر روز

مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: دومین جلســه رسیدگی به 
اتهامات امیرحسین مقصودلو ملقب به » تتلو « به ریاست قاضی  
افشــاری در شــعبه ۲6 دادگاه انقــلاب با حضــور وکیل متهم، 

خانواده متهم و نماینده دادستان برگزار شد.
دومین جلســه رســیدگی به اتهامات امیرحسین مقصودلو 
ملقب به »تتلو« به ریاست قاضی افشــاری در شعبه ۲6 دادگاه 

انقلاب اسلامی برگزار شد.
به گزارش میزان، در ابتدای جلســه قاضی حجت الاســلام 
والمسلمین افشاری پس از قرائت اتهامات متهم از وی خواست تا 

دفاعیات خود را مطرح کند.
تشویق نسل جوان به فساد و فحشا و فراهم کردن کردن شرایط 
آن، فعالیت تبلیغی علیه نظام، دائر کردن سایت شرط بندی برای 
قمار و تشویق دیگران به آن، انتشار محتویات مستهجن در قالب 
تولید کلیپ و آهنگ، تحریک و دعوت از مخاطبان تان به ارتکاب 
جرایــم منافی عفت، مصرف مواد مخــدر، اجتماع و تبانی علیه 
امنیت کشــور با توصیه به هواداران، فعالیت آموزشــی و تبلیغی 
مغایر شرع اسلام، اتهامات امیرحسین مقصودلو در این پرونده 

است.
سپس با دستور قاضی، متهم در جایگاه قرار گرفت و به دفاع 

ازخود پرداخت.
قاضی خطاب به متهم گفت: قبول دارید رفتار هایی داشتید 

که خلاف ادب و شأن انسانی بوده است؟
متهم گفت: بله در خیلی موارد اینطور بوده است.

متهم در پاســخ به اتهامش درباره تبلیغ قمار و شــرط بندی 
مدعی شد: صاحب سایت شــرط بندی نبودم. صاحبان سایت 

شرط بندی مشخص هستند. من فقط تبلیغش می کردم.
مقصودلــو ادامــه داد: در آن زمــان برای بنــده اعلان پلیس 
اینترپل صادر شده بود و دستگیرم کردند. پس از دستگیری در 
ترکیه با کمک گردانندگان اصلی ســایت شرط بندی و قمار آزاد 

شدم و برایم ویلایی خریداری کردند.
متهم درباره اقداماتش در فضای مجازی در اغتشاشات سال 
۱۴۰۱ گفــت: در آن بــازه یکی از بازیگران زن کشــور که اکنون 
ساکن ترکیه است. من را تحریک کرد تا آهنگی درست کنم. البته 

بعد ها متوجه اشتباهم شده و این آهنگ را پاک کردم.
در بخش دیگری از جلسه دادگاه به اقدامات متهم در تولید و 

انتشار کلیپ های مستهجن و غیر اخلاقی پرداخته شد.
متهم مقصودلو در پایان این جلســه دادگاه گفت: بابت همه 

اشتباهاتم عذرخواهی می کنم.
پس از پایان دفاعیات متهم قاضی افشــاری گفت: در جلسه 
بعــدی متهم اگر مطالب دیگری داشــت، بیــان کند همچنین 
نماینده دادستان نیز موارد خود را شرح دهد. وقت رسیدگی به 

جلسه سوم متعاقبا اعلام می شود.

تتلو در دومین جلسه دادگاه: 

گردانندگانسایتقماربرایمدرترکیهویلاخریدند

ادامه سرمقاله

چگونه می شــود که دادگاه اعضای سازمان مجاهدین خلق در 
تهران کاملًا آزاد برگزار می شــود ولی ایــن دادگاه و ده ها دادگاه 

دیگر بدون حضور رسانه های مستقل و غیردولتی؟
این اشــتباهی اســت که کلیت ســاختار و نیــز دولت مرتکب 
شــده ولی اجازه ندهید در  دادگستری نیز تکرار شود. یکی از 
ریشــه های این اشتباه تحت امر بودن دادســراها و دادگاه های 

کشور است. شاید بتوان ســوگیری دادسرا را تحمل کرد، ولی 
دادگاه باید کاملًا مستقل و بی طرف باشد و نیازی به خبرگزاری 
و روابط عمومی و این گونه ابزارها ندارد. ولی با وضعیت کنونی، 
سوگیری دادسراها و ملاحظات و مصلحت های آنها به دادگاه ها 
هم ســرایت پیدا می کند و همین منشــأ مشــکلات در تحقق 

عدالت است.
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 روشنگری از دلایل 
اجرای طرح نور؛ به زودی

شدن طرح نور خبر داده اســت. اما اطلاعیه روز گذشته حاوی نکات 
مهمی بود که می توان به دلایــل اجرای آن و مهمتر از آن تاکید بر این 
مهم که »پلیس در هیچ حالتی به دنبال پرونده سازی برای موضوعات 
هنجاری و ارزشــی نیســت« اشاره کرد. روز گذشــته همچنین سردار 
احمدرضا رادان جلســه ای با اعضای کمیســیون فرهنگی مجلس در 
محل ستاد کل انتظامی کشور داشت. آنگونه که در خبرها آمده است 
رادان در این جلســه با بیان اینکه با توســعه هوشمندسازی در اجرای 
طرح های پلیس و اســتفاده از تجهیزاتی نظیــر دوربین، قطعاً میزان 
امنیت افزایش خواهد یافت، گفت: »مجلس می تواند با تعیین بودجه 
مناسب، پلیس را در اجرای بهینه ماموریت هایی که انجام آن، مستلزم 
در اختیار داشــتن ابزارهای هوشمند اســت، یاری رساند.« او ضمن 
تشــکر از همراهی مردم، دختران و بانوان عزیز ایران که در اجرای 
این طرح با پلیس همکاری و همراهی می کنند، تاکید کرد: 
»با حمایت های مجلس، دولــت و قوه قضائیه و همراهی 
مردم، اجرای طرح نور را با قوت، دقت و هوشمندی ادامه 
خواهیم داد«. همچنین در این دیدار مرتضی آقاتهرانی، 
رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی نیز با 
تاکید بر اینکه مجلس پای کار اجرای طرح نور 
پلیس اســت، ابراز امیدواری کرد که طرح 
عفــاف و حجاب هر چه زودتــر مصوب و 
به یک قانون تبدیل شود. او اعلام کرد: 
»امیدواریم از 3۲ دستگاهی که در این 
موضوع وظیفــه دارند همگی پای کار 
باشــند و به وظایف خود عمل کنند و 

به احکام الهی التزام داشته باشند.« 

پلیسبهدنبالپروندهسازیبرایموضوعاتهنجاریوارزشینیست

گزارش
یــک 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی
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